
 

 
 

 
 

La Cambra de Comerç reivindica l’aprovació d’una llei que reguli la gestió 

i retirada de l’amiant, sense perjudicar la competitivitat empresarial 

 

- La Generalitat està trigant en donar compliment a un Reglament europeu i aquest 

retard normatiu està perjudicant a les empreses per manca de directrius clares sobre 

com procedir.  

- Cal fer-ho ràpid i bé, mitjançant línies d’ajuts a empreses que fomentin aquesta 

transició dins els terminis fixats i acabi amb el barraquisme industrial. 

- La Cambra de Comerç de Sabadell reclama el seu rol com a interlocutor amb 

l’administració per la gestió de la retirada de l’amiant en defensa de l’interès general 

del comerç, la indústria els serveis i el territori. 

 

 

Sabadell, 20 de març de 2024.- La Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Transport, 

presidida pel Sr. Pere Puig, ha començat la seva legislatura tot posant el punt d’atenció en la 

gestió i retirada de l’amiant, pendent d’una regulació autonòmica que aconsegueixi 

l’eliminació de les 4 milions de tones d’amiant encara presents a Catalunya. La Cambra de 

Comerç de Sabadell a través de la seva Comissió d’Urbanisme, infraestructures i transport, 

manifesta: 

 

Actualment Catalunya té el gran repte de retirar 4 milions de tones d’amiant i des del 2006 

la UE ha regulat aquest assumpte. Tenim a Catalunya un “Pla Nacional per a l’erradicació de 

l’amiant a Catalunya 2023-2032” que emplaça a la Generalitat a regular amb la publicació 

d’una llei i un Reglament. Actualment s’estava tramitant un Avantprojecte de llei per la gestió i 

retirada de l’amiant de Catalunya que encara no ha estat aprovat pel Govern. Govern que 

tenim en funcions des de la convocatòria d’eleccions el passat 18 de març. 

Aquest Avantprojecte de llei establia 2 fites: l’any 2028, en el que tots els edificis públics han 

d’estar lliures d’amiant. I l’any 2032, en el que la resta d’edificis, empreses i construccions, han 

d’estar lliures d’amiant. A data d’avui, aquestes fites no semblen assumibles. 

D’altra banda, l’avantprojecte de llei establia unes obligacions per les empreses que es 

resumeixen en 2 blocs: inscriure’s en un Registre d’empreses amb amiant- per la seva posterior 

retirada i substitució- i retirar els materials mitjançant empreses i entitats autoritzades per la 

Generalitat. La forma en la que s’han de portar a terme aquestes obligacions, es regularà en 

un Reglament que cal aprovar un cop entri en vigor la llei- actualment sense data previsible. 

Les empreses i propietaris que han de retirar amiant de les seves cobertes o estructures, 

conscients d’aquesta obligació, no tenen a data d’avui un marc regulador ni disposen d’ajuts 

econòmics que fomentin aquesta transició. Ajuts que han de cobrir les despeses de retirada 

dels AMC i la substitució d’aquests. En alguns casos, aquesta obligació es dona en naus 



 

 
 

 
 

industrials sense cap activitat, que pateixen un deteriorament per manca de manteniment  (i 

per tant, no obtindran cap llicència d’activitat), i que configuren un barraquisme industrial en 

alguns dels nostres polígons, en franca expansió. La Cambra de comerç proposa a 

l’Administració que posi en marxa un Pla RENOVE de sostre industrial,  que contribuiria a la 

retirada de l’amiant, en primer terme, i al disseny d’espais industrials més adients a la demanda 

i accessibles per les activitats econòmiques, en un context actual de manca de sòl. La transició 

cap a models de naus industrials sostenibles, passa també per l’enderroc/remodelació integral 

d’alguns immobles que tenen una estructura de pilars i sostre metàl·lica que fa molt costosa 

l’adequació  a les normatives contra incendis, i no són prou resistents per suportar les càrregues 

d’eventuals instal·lacions de plaques fotovoltaiques 

Les línies d’ajuts publicades per l’Agència de Residus de Catalunya es troben actualment 

exhaurides o no disponibles, i per tant, han de ser les pròpies empreses les que financin 

aquesta substitució de materials, amb la conseqüent pèrdua de competitivitat de les empreses 

catalanes davant d’altres regions on la retirada de l’amiant ja es va produir fa anys, amb el 

suport de l’Administració competent en cada cas. 

La situació és, per  tant, del tot preocupant. Davant l’absència d’actuacions i ajuts per part de 

l’Administració, tot depèn de l’esforç dels usuaris els quals es troben sense el suport de la 

Generalitat per poder fer front a les mesures que cal prendre en un horitzó de 8 anys.  

Per acabar volem proposar un enfocament més col·laboratiu entre la Generalitat i les 

Cambres de Comerç. Proposem que la Cambra de Comerç, com a entitat de dret públic que té 

com a finalitat la representació, la promoció i la defensa dels interessos generals del comerç, 

la indústria i la navegació, sigui un dels interlocutors rellevants  per trobar solucions equitatives 

i sostenibles que permetin reduir l'impacte ambiental i contra la salut pública, sense posar en 

perill l'estabilitat econòmica de la regió. 


